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مستخمصال  
 

وعلاقتيا العامة  طمبة المرحمة الثانويةكما يدركيا الاتجاىات الوالدية مي التعرف ع ىدفت الدراسة إلي   
، (الإقامة ،الدراسي التحصيل ،الدراسي التخصص ،النوع ) التصنيفية: المتغيرات لبعض الحياة وفقًا بجودة
عامة ال كما يدركيا طمبة المرحمة الثانوية حياة من خلال الاتجاىات الوالديةالتنبؤ بجودة الية ناكوام
تتراوح ممن  ةمن طمبة الصف الثاني الثانوي العام ا وطالبةً ( طالبً 500ينة الدراسة من )تكونت ع  و 

ومقياس جودة  مقياس الاتجاىات الوالديةواشتممت أدوات الدراسة عمي ( سنة، 67 -66) :أعمارىم ما بين
الاتجاىات  أنماطن مستويات تباي: أىميا من إلي عدة نتائج الدراسةتوصمت و  ،(عداد الباحثة)إ  الحياة
ا بين حصائيً إ دال   وجود فرق  و ، العامة مستويات أبعاد جودة الحياة لطمبة المرحمة الثانويةو ،الوالدية

وجود فرق ، و اتجاه الاتساق/عدم الاتساق لصالح الطالبات ،فى اتجاه التسامح/التشدد طالباتالطلاب و ال
وفي  وفى ب عد تقبل الذات عد التعميم/الدراسة لصالح الطالباتفى ب   طالباتالو  طلابالبين  احصائيً إدال 

وطمبة القسم  العمميبين طمبة القسم  احصائيً إوجود فرق دال و  ية لصالح الطلاب،ب عد السلامة النفس
بين طمبة  ، وعدم وجود فروق دالة إحصائيًاالعمميفى اتجاه التسامح/التشدد لصالح طمبة القسم  الأدبي

حصائياً بين الطمبة إوجود فرق دال بي في مقياس جودة الحياة وأبعاده  و وطمبة القسم الأد القسم العممي
فى اتجاه الاتساق/عدم الاتساق و التحصيل فى اتجاه التسامح/التشدد  منخفضيالتحصيل والطمبة  مرتفعي

الح الطمبة مرتفعى اسة لصفى ب عد التعميم والدر و فى ب عد التمكن البيئى و  لصالح الطمبة مرتفعى التحصيل،
قيمين فى الحضر فى بين الطمبة المقيمين فى الريف والطمبة الم احصائيً إدال  وجود فرق  ، و التحصيل

دال  وجود فرق  ف، و ل لصالح الطمبة المقيمين فى الريتجاىات الوالدية وفى المقياس ككجميع أبعاد الا
فى الحضر فى ب عد السلامة النفسية لصالح  ا بين الطمبة المقيمين فى الريف والطمبة المقيمينحصائيً إ

مقياس الاتجاىات  أنماطوجود علاقة طردية موجبة دالة إحصائيًا بين ، و الطمبة المقيمين فى الحضر
مكن التنبؤ بجودة الحياة من خلال الاتجاىات الوالدية كما يدركيا ، وأالوالدية وأبعاد مقياس جودة الحياة

                                                                           ة.طمبة المرحمة الثانوية العام
 

التخصص  -)النوع  المتغيرات التصنيفية -جودة الحياة -الاتجاهات الوالدية الكممات المفتاحية:
         الإقامة(.                                                        -التحصيل الدراسي -الدراسي

 
 



 ممخص الدراسة بالمغة العربية
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 ممخص الدراسة بالمغة العربية
                                                                                مقدمة:

نظرًا لمدور اليام الذي تقوم بو في من أىم الدراسات النفسية والتربوية جاىات الوالدية تعد دراسة الات     
الإطار ىي  خاصةً والاتجاىات الوالدية  عامةً،لأن الاتجاىات  ؛ذلكتحديد وتشكيل معالم شخصية الأبناء 

يتعرض لو طمبة المرحمة  ويتضح ذلك من خلال ما .في الحياة الطمبةات كون سموكيالمرجعي الذي ي  
أثناء دراستيم لمعديد من الضغوط النفسية  العام الثانوي الثاني الصف طمبة وخاصة العامة الثانوية

الطمبة اختيار  فييايبدأ حيث  روالقمق والتوت جتماعية التي تجعميم يشعرون بالإحباطة والالدراسيوا
 ية. لذا يأتي دور الاتجاىات الوالدية التي تنمي لدييمالمستقبم تيموالتفكير في مين ةالدراسي متخصصاتي

في وتوفر لدييم فرص التفاعل الإيجابي  الحياة في وأىدافيم طموحاتيم حقيقوجييم لتالثقة بالذات وت
                                                                                                .الحياة
في تربية الأبناء ووجود بعض الدراسات التي تناولت الاتجاىات  ةالوالدي تلخطورة دور الاتجاىانظرًا و      

الاتجاىات  دراسة عمي الباحثةركزت لذا  الأبناء. كما يدركياتناولتيا  خريأالوالدين و  كما يدركياالوالدية 
، الفعمية لسموك الوالدين تجاىيم طمبةلارتباطيا بمدركات ال لمرحمة الثانوية العامةطمبة االوالدية كما يدركيا 

اتيم وشعورىم بالرضا عن و تأثير واضح عمي تقديرىم لذ لاىتمام الوالدين يكون لو الطمبةدراك إن إحيث 
                                                                                                 .حياتيم

جة لمضغوط والمشكلات ونتي ،ونتيجة لتعقد الحياة وسرعتيا والتي نتج عنيا قمة الفرص في تحقيق الذات   
يفقدون الشعور بالقيمة والمعني واليدف من العامة جتماعية التي جعمت طمبة المرحمة الثانوية النفسية والا

متغير جودة  الباحثةلذا تناولت   والاستقرار النفسي عن الحياة الشعور بالرضا ويفقدون ،تواجدىم في الحياة
، المكون الأساسي لمرضا عن الحياةفيو  ة والتفاؤل والإقبال عمي الحياةلارتباطو بالسعاد انظرً الحياة 

مما يسيم ذلك في تحقيق الطمبة لأىدافيم  للإحساس بالرفاىية والسعادة والرغبة في الحياة والمؤشر اليام
ن                                                                                   جازاتيم في الحياة. وا 

 العامة ة المرحمة الثانويةالتعرف عمي الاتجاىات الوالدية كما يدركيا طمبلذلك فالدراسة الحالية تحاول      
في خدمة أن تكون الدراسة  الباحثةمن  وذلك أملًا  ،لبعض المتغيرات التصنيفية اوفقً وعلاقتيا بجودة الحياة 

                                                    عممية التوجيو والإرشاد الميني.
 
 

                                                                      



 مشكمة الدراسة:
من مشكلات العامة يواجو طمبة المرحمة الثانوية  لما طلاقانأن مشكمة الدراسة ىي  مما سبق يتضح    

ونتيجة لما يعانيو طمبة المرحمة الثانوية جتماعي وتفوقيم الدراسي، النفسي والا وصعوبات تؤثر عمي تكيفيم
من اضطرابات تؤثر عمي تفكيرىم ونموىم ومستقبميم ومواجيتيم لمحياة فقد يجتازوا اضطراباتيم العامة 

معيا بفاعمية رغم ضغوط وتحديات الحياة، وقد لا يقدرون عمي اجتياز مشكلاتيم ومواجية ويتعاممون 
وبالتالي ، إلي ضعف الطموح والدافعية للإنجاز وانعدام السلامة النفسية لدييمذلك مما يؤدي  ،صعوباتيا

للاضطرابات  عرضةً  أكثر تجعميمالتي جودة الحياة والرضا عنيا وقمة الإحساس بالسعادة  تنخفض لدييم
 مبي حياتيم، لذا يجب الاىتمامفي تحسين جودة ة كما يدركيا الطمبة الوالديالاتجاىات لدور  انظرً و  ،ةالنفسي

كما  ورفع قيمة وجودىم وتنظيم حياتيم نحو تحقيق أىدافيم. ،مواجية مشكلاتيم عمي مساعدتيممن أجل 
 .في اتجاىاتيم الوالدية وجودة حياتيم والطالبات الطلاببشأن الفروق بين اختمفت نتائج الدراسات السابقة 

                                                                                
: وفي ضوء ذلك أمكن لمباحثة صياغة تساؤلات مشكمة دراستها عمي النحو التالي  

 ؟العامة ويةالاتجاىات الوالدية كما يدركيا طمبة المرحمة الثان ىما مستو  -6
 ؟ العامة جودة الحياة كما يدركيا طمبة المرحمة الثانوية ىما مستو  -2
 ىل تختمف مدركات الطمبة للاتجاىات الوالدية باختلاف جودة الحياة )ذكور/إناث(؟ -3
 /أدبي(؟ لمتخصص )عممي اوالدية باختلاف جودة الحياة وفقً ىل تختمف مدركات الطمبة للاتجاىات ال -4
 لطمبة للاتجاىات الوالدية باختلاف جودة الحياة وفقاً لمستوي التحصيل الدراسيىل تختمف مدركات ا -5

 )مرتفع/منخفض(؟
 )الريف /الحضر(؟ للإقامة اوالدية باختلاف جودة الحياة وفقً ىل تختمف مدركات الطمبة للاتجاىات ال -6
 جودة حياتيم؟و  العامةما العلاقة بين الاتجاىات الوالدية كما يدركيا طمبة المرحمة الثانوية  -7
 ؟ العامة كما يدركيا طمبة المرحمة الثانويةمن خلال الاتجاىات الوالدية ىل يمكن التنبؤ بجودة الحياة  -8

 فروض الدراسة:

 .العامة الاتجاىات الوالدية لطمبة المرحمة الثانوية أنماط ىباين مستو تت  -6
 .العامة أبعاد جودة الحياة لطمبة المرحمة الثانوية ىتباين مستو   -2
من اتجاىاتيم الوالدية  في كل   العامة ا بين طلاب وطالبات المرحمة الثانويةحصائيً إتوجد فروق دالة  -3

 وجودة حياتيم.



من  القسم العممي والأدبي في كل   العامة ا بين طمبة المرحمة الثانويةحصائيً إتوجد فروق دالة  -4
 جاىات الوالدية وجودة حياتيم.تالا

المرتفعين والمنخفضين في التحصيل  العامة طمبة المرحمة الثانوية ا بينحصائيً إتوجد فروق دالة  -5
 تجاىات الوالدية وجودة حياتيم.من الا الدراسي في كل  

من اتجاىاتيم الوالدية وجودة حياتيم  في كل   العامة ا بين طمبة المرحمة الثانويةحصائيً إتوجد فروق دالة  -6
 من حيث الإقامة )الريف /الحضر( .

 .العامة ا بين الاتجاىات الوالدية وجودة الحياة لطمبة المرحمة الثانويةحصائيً إرتباطية دالة توجد علاقة ا -7
  العامة. يمكن التنبؤ بجودة الحياة من خلال الاتجاىات الوالدية كما يدركيا طمبة المرحمة الثانوية -8

 أهداف الدراسة:
 .العامة المرحمة الثانويةالاتجاىات الوالدية كما يدركيا طمبة  أنماط ىالتعرف عمى مستو  -6
 .العامة أبعاد جودة الحياة لطمبة المرحمة الثانوية ىالتعرف عمي مستو  -2
من اتجاىاتيم الوالدية وجودة  في كل   العامة الكشف عن الفروق بين طلاب وطالبات المرحمة الثانوية -3

 حياتيم.
وجودة حياتيم  ،تيم الوالديةمن اتجاىا في كل   العامة الكشف عن الفروق بين طمبة المرحمة الثانوية -4

 واختيار تخصصاتيم )عممي/أدبي(.
 ذوي مستوي التحصيل الدراسي )المرتفع العامةالكشف عن الفروق بين طمبة المرحمة الثانوية  -5

 وجودة حياتيم . ،من اتجاىاتيم الوالدية /المنخفض( في كل  
وجودة حياتيم من  ،تجاىاتيم الوالديةمن ا في كل   العامة الكشف عن الفروق بين طمبة المرحمة الثانوية -6

 ا للإقامة )الريف /الحضر( .وفقً 
 .العامة الكشف عن العلاقة بين الاتجاىات الوالدية وجودة الحياة لطمبة المرحمة الثانوية -7
 .العامة كما يدركيا طمبة المرحمة الثانوية بجودة الحياة من خلال الاتجاىات الوالديةمكانية التنبؤ إ -8

سة:حدود الدرا  
تتحدد الدراسة الحالية ونتائجيا بتعريف المتغيرات التي تناولتيا الدراسة، كما تقاس بالأدوات المستخدمة    

ببعض العامة المرحمة الثانوية ب الصف الثاني فييا، وبالعينة التي تم تطبيق الأدوات عمييا من طمبة
            (.2068-2067) ام الدراسيفي الارتباطي خلال العبمحافظة دمياط، وبالمنيج الوص المدارس

 
     



 إجراءات الدراسة:
 250 -أنثي 250) من طمبة المرحمة الثانوية العامة ( طالبًا وطالبةً 500الدراسة عمي ) أجريتالعينة:  -1

من  635من ذوي التخصص الأدبي( ومنيم ) 255من ذوي التخصص العممي،  245ذكرًا( منيم )
من ذوي التحصيل الدراسي المنخفض( وأيضًا قسموا إلي  635فع، ذوي التحصيل الدراسي المرت

 في الحضر(. 266في الريف،  234مجموعتين حسب الإقامة )
 الباحثة. إعداد ومقياس جودة الحياة  من استخدام الدراسة مقياس الاتجاىات الوالديةالأدوات:  -9
اختبار "ت" لمعينات ، و لمعياريةالمتوسطات والانحرافات ااستخدمت الدراسة المعالجات الإحصائية:  -3

 .تحميل الانحدار الخطى، و معامل الارتباط الخطى لبيرسونو ، المستقمة

 نتائج الدراسة:
 .لطمبة المرحمة الثانوية العامة الاتجاىات الوالدية مستويات أنماط وجود تباين بين -
  مة.لطمبة المرحمة الثانوية العا أبعاد جودة الحياةمستويات  وجود تباين بين -
اتجاه  ،فى اتجاه التسامح/التشدد المرحمة الثانوية العامة طالباتا بين طلاب و حصائيً إ دال   وجود فرق   -

الاتجاىات  لباقيلصالح الطالبات، وبالنسبة ل كتجاىات الوالدية كلمقياس الاو الاتساق/عدم الاتساق 
 بين الطلاب والطالبات. احصائيً إدالة ة تبين وجود فرق والديال

فى ب عد التعميم/الدراسة لصالح  العامة الثانوية المرحمة وطالبات طلاببين  احصائيً إفرق دال  وجود -
الأبعاد  لباقيوبالنسبة  ية لصالح الطلاب،وفي ب عد السلامة النفس وفى ب عد تقبل الذات الطالبات

 ت.بين الطلاب والطالبا ايً حصائإدالة  ل تبين عدم وجود فروق  كاة كومقياس جودة الحي

فى اتجاه التسامح/التشدد لصالح  الأدبيوطمبة القسم  العمميبين طمبة القسم  احصائيً إوجود فرق دال  -
ل تبين عدم وجود فروق كية كتجاىات الوالدتجاىات ومقياس الاالا لباقي، وبالنسبة العمميطمبة القسم 

 .الأدبيوطمبة القسم  العمميبين طمبة القسم  احصائيً إدالة 
بين طمبة القسم العممي وطمبة القسم الأدبي في مقياس جودة الحياة  وق دالة إحصائيًاعدم وجود فر  -

 وأبعاده.
التحصيل فى اتجاه  منخفضيالتحصيل والطمبة  مرتفعيحصائياً بين الطمبة إوجود فرق دال  -

 تفعى التحصيل، وبالنسبة لباقىفى اتجاه الاتساق/عدم الاتساق لصالح الطمبة مر و التسامح/التشدد 
بين الطمبة مرتفعى  احصائيً إل تبين عدم وجود فروق دالة كية كتجاىات الوالدتجاىات ومقياس الاالا

 التحصيل والطمبة منخفضى التحصيل.



حصائياً بين الطمبة مرتفعى التحصيل والطمبة منخفضى التحصيل فى ب عد التمكن إوجود فرق دال  -
مرتفعى التحصيل وبالنسبة لباقى الأبعاد ومقياس جودة فى ب عد التعميم والدراسة لصالح الطمبة و البيئى 
بين الطمبة مرتفعى التحصيل والطمبة منخفضى  احصائيً إل تبين عدم وجود فروق دالة كاة كالحي

 .التحصيل

 أنماطجميع قيمين فى الحضر فى بين الطمبة المقيمين فى الريف والطمبة الم احصائيً إدال  وجود فرق   -
 .فى المقياس ككل لصالح الطمبة المقيمين فى الريفو  تجاىات الوالديةالا

بين الطمبة المقيمين فى الريف والطمبة المقيمين فى الحضر فى ب عد السلامة  احصائيً إدال  وجود فرق   -
ل تبين كاة كومقياس جودة الحي ، الأبعادالنفسية لصالح الطمبة المقيمين فى الحضر وبالنسبة لباقى 

 بين الطمبة المقيمين فى الريف والطمبة المقيمين فى الحضر. ائيً حصاإعدم وجود فروق دالة 

مقياس الاتجاىات الوالدية، وأبعاد مقياس جودة  أنماطبين  علاقة طردية موجبة دالة إحصائيًا وجود -
 .الحياة

المستقمة( وجودة الحياة  تجاىات الوالدية )المتغيراتالا أنماطبين  احصائيً إدالة  متوسطةوجود علاقة  -
وجود تأثير و  %( فى جودة الحياة24تجاىات الوالدية تؤثر بنسبة )لاا أنماطأن و ير التابع(، المتغ)

  .ىمال/ الإالحماية الزائدةمعنوى لب عدى اتجاه التقبل/النبذ واتجاه 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

 



 

Thesis Summary in English 

Introduction:  

The study of parenting attitudes is one of the most important psychological 

and educational studies because of the important role that it plays in defining and 

shaping the personality of the children. This is because attitudes in general and 

parenting attitudes in particular are the frame of reference that constitutes the 

behaviors of students in life. This is evidenced by the exposure of students in 

general secondary school, especially second-grade secondary school students, 

during their studies of many psychological, educational and social pressures that 

make them feel frustrated, anxious and tense as they begin to choose their 

academic specialization and think about their future careers. It is here that the 

role of parenting attitudes comes to develop their self-confidence and attitude to 

achieve their ambitions and goals in life and provide them with opportunities for 

positive interaction in life.                                                          

Given the serious role of parenting attitudes in the upbringing of children 

and the existence of some studies on parenting attitudes as recognized by parents 

as well as by children, the researcher focused on the study of parenting attitudes 

as recognized by secondary school students as they relate to students' actual 

perceptions of the behavior of parents towards them. The students' awareness of 

parents' interest has a clear impact on their self-esteem and satisfaction with their 

lives.                                                                                                                 

As a result of the complexity of life and its speed, which resulted in the 

lack of opportunities in self-realization, and as a result of the pressures and 

psychological and social problems that have made the students of secondary 

school lose the sense of value, meaning purpose, satisfaction with life and 

psychological stability, the researcher addressed the quality of life variable due to 

its association with happiness, optimism and accepting life. This variable is the 

main component of the satisfaction of life, and an important indicator of the sense 

of well-being, happiness and desire for life, which contributes to the achievement 

of students' goals and achievements in life.                                     

Therefore, the current study attempts to identify parenting attitudes as recognized 

by students of the secondary school and their relationship to the quality of life 

according to some taxonomic variables, with the hope of the researcher that the 

study will be in the service of the process of professional guidance and 

counseling.                                                                                          

The Study Problem: 

        Based on the above, it is clear that the problem of the study is the beginning 

of the problems and difficulties faced by secondary school students, which affect 

their psychological and social adaptation and their academic superiority, and as a 

result of the disorders of secondary school students, which affect their thinking, 

growth, future and face of life, they may pass their disorders and deal with them 

effectively despite the pressures and challenges of life, and may not be able to 



overcome their problems and face difficulties, which leads to weak ambition and 

motivation for achievement and lack of psychological integrity, and thus reduce 

the quality of life and satisfaction and lack of sense of happiness that make them 

more prone to mental disorders, given the role of parenting attitudes as 

recognized by students to improve their quality of life, care must be taken to help 

them face their problems, raise the value of their existence and organize their 

lives towards achieving their goals. The results of previous studies also differed 

on the differences between male and female students in their parenting attitudes 

and quality of life.                                                                      

In the light of this, the researcher was able to formulate the questions of her 

study problem as follows:      

1. What is the level of parenting attitudes as recognized by general secondary 

school students? 

2. What is the level of the quality of life as recognized by general secondary 

school students? 

3. Do students' perceptions of parenting attitudes differ according to the quality 

of life (males and females)? 

4. Do students' perceptions of parenting attitudes differ according to the quality 

of life in terms of specialization (scientific/literary)? 

5. Do students' perceptions of parenting attitudes differ according to the quality 

of life in accordance with the level of academic achievement (high/low)? 

6. Do students' perceptions of parenting attitudes differ according to the quality 

of life based on residence (rural/urban)? 

7. What is the relationship between parenting attitudes as recognized by general 

secondary school students and the quality of their lives? 

8. Can the level of the quality of life through parenting attitudes as recognized by 

general secondary school students? 

The Study Hypotheses: 

1. The level of parenting attitudes dimensions of general secondary school 

students varies. 

2. The level of the quality of life dimensions of general secondary school students 

varies. 

3. There are statistically significant differences between students at the general 

secondary school in both their parenting attitudes and the quality of their lives. 

4. There are statistically significant differences between general secondary school 

students and the Scientific and literary section in both parenting attitudes and the 

quality of their lives. 

5- There are statistically significant differences between high- and low- 

achievement general secondary school students in academic achievement in both 

parenting attitudes and quality of life. 

6. There are statistically significant differences between general secondary school 

students in both their parenting attitudes and the quality of their lives in terms of 

residence (rural/urban). 



7. There is a statistically significant correlation between parenting attitudes and 

the quality of life of general secondary school students. 

8. Quality of life can be predicted through parenting attitudes as recognized by 

general secondary school students. 

The Study Objectives: 

1. Identifying the level of the dimensions of parenting attitudes as recognized by 

the general secondary school students. 

2. Identifying the level of quality of life dimensions for general secondary school 

students. 

3. Detecting the differences between male and female students of the general 

secondary school in each of their parenting attitudes and the quality of their lives. 

4- Detecting the differences between the general secondary school students in 

each of their parenting attitudes, the quality of their lives and the choice of their 

specialization (scientific / literary). 

5- Detecting the differences between the general secondary school students with 

the level of academic achievement (high / low) in both their parenting attitudes 

and their quality of life.   

6 - Detecting the differences between the general secondary school students in 

each of their parenting attitudes, and the quality of their lives according to 

residence (rural / urban). 

7. Detecting the relationship between parenting attitudes and the quality of life of 

general secondary school students. 

8. Predictability of the level of parenting attitudes of the degree of sense of the 

quality of life as recognized by general secondary school students. 

 

The Study Limits: 

   The current study and its results are determined by the definition of the 

variables studied, as measured by the tools used in the study, and by the sample 

that the tools were applied to them from the second grade secondary school 

students in some schools in the Governorate of Damietta, and the descriptive 

approach in the academic year (2017-2018). 

The Study Procedures: 

1. Sample: The study was conducted on (500) male and female students of the 

general secondary school (250 women - 250 males), 245 of them with scientific 

specialization, 255 with literary specialization, 135 of them with high academic 

achievement, 135 with Low academic achievement) and also divided into two 

groups according to residence (234 in rural areas, 266 in urban areas). 

2. Tools:  The study used the measure of parenting attitudes and the quality of 

life measurement by the researcher. 

3. Statistical Processes:  The study used averages and standard deviations, T-test 

for independent samples, the linear correlation coefficient of Pearson, and linear 

regression analysis. 

 



The Study Results: 

-There are differences in the levels of the dimensions of parenting attitudes of 

general secondary school students. 

-There are differences in the levels of the quality of life dimensions of general 

secondary school students. 

- There is a statistically significant difference between the general secondary 

school students in the attitude of tolerance/rigidity, consistency/ inconsistency, 

and the measure of parenting attitudes as a whole in favor of female students. As 

for the rest of the parenting attitudes, it was found that there are statistically 

significant differences between male and female students.  

- There is a statistically significant difference among the general secondary 

school students in the dimension of education/study in favor of female students 

and in the dimension of self-acceptance and in the dimension of psychological 

integrity in favor of the students. And for the rest of the dimensions, and the 

quality of life measurement as a whole shows that there are no statistically 

significant differences between male and female students. 

 - There is a statistically significant difference between the students of the 

scientific section and the students of the literary section in the attitude of 

tolerance/rigidity in favor of the students of the scientific section. As for the rest 

of the attitudes and the measure of parenting attitudes as a whole, it was found 

that there are no statistically significant differences between the students of the 

scientific section and students of the literary section. 

-There are no statistically significant differences between the students of the 

scientific section and the students of the literary section in the quality of life 

measurement and its dimensions. 

- There is a statistically significant difference between high-achievement students 

and low-achievement students in the attitude of tolerance/rigidity and 

consistency/inconsistency in favor of high-achievement students. As for the rest 

of the attitudes and the measurement of parenting attitudes as a whole, it was 

found that there are no statistically significant differences between high-

achievement students and low- achievement students. 

- There is a statistically significant difference between high-achievement students 

and low-achievement students in the dimension of environmental mastery and in 

the dimension of education and study in favor of high-achievement students. And 

for the rest of the dimensions and the quality of life measurement as a whole 

shows that there are no statistically significant differences between high-

achievement students and low- achievement students. 

- There is a statistically significant difference between students residing in rural 

areas and students residing in urban areas in all dimensions of parenting attitudes 

and in the whole measurement in favor of students residing in rural areas. 

- There is a statistically significant difference between students residing in rural 

areas and students residing in urban areas in the dimension of psychological 

integrity in favor of students residing in urban areas. And for the rest of the 



dimensions, and the quality of life measurement as a whole shows that there are 

no statistically significant differences between students residing in rural areas and 

students residing in urban areas. 

- There is a statistically positive correlation between the dimensions of the 

measurement of parenting attitudes and the dimensions of the quality of life 

measurement. 

- There is a statistically Medium correlation between the dimensions of parenting 

attitudes (independent variables) and quality of life (dependent variable). The 

dimensions of parenting attitudes have an impact of (24%) on the quality of life. 

There is also a moral impact of the attitude of acceptance/ rejection and the 

attitude of excess protection/neglect.  
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Abstract 

    The study aimed to identify the parenting attitudes as recognized by the general secondary school students and their 

relationship to the quality of life according to some taxonomic variables (type, specialization, academic achievement, 

residence) and the predictability of the quality of life through parenting attitudes as recognized by general secondary 

school students. The sample of the study consisted of (500) male and female students of the second-grade general 

secondary school students aged between (16-17) years old. The study tools included the measure of parenting attitudes 

and the quality of life measure (prepared by the researcher). The study reached several results, the most important of 

which are: differences in the levels of the dimensions of parenting attitudes, levels of quality of life dimensions of general 

secondary school students, and a statistically significant difference between students in the attitude of tolerance/rigidity, 

the attitude of consistency/ inconsistency in favor of the female students. There is a statistically significant difference 

between the male and female students in the dimension of education/study in favor of female students in the dimension of 

self-acceptance and in the dimension of psychological integrity in favor of male students. There is a statistically 

significant difference between the students of the scientific section and the students of the literary section in the attitude of 

tolerance/rigidity in favor of the students of the scientific section, and the absence of statistically significant differences 

between the students of the scientific section and Students of the literary section in the measure of quality of life and its 

dimensions. There is a statistically significant difference between high-achievement students and low-achievement 

students in the attitude of tolerance/ rigidity and in the attitude of consistency/ inconsistency in favor of high-achievement 

students, in the dimension of environmental mastery and in the dimension of education and study in favor of high-

achievement students. There is a statistically significant difference between students residing in rural areas and students 

residing in urban areas in all dimensions of parenting attitudes and in the measurement as whole in favor of students 

residing in rural areas. There is a statistically significant difference between students residing in rural areas and students 

residing in urban areas in the dimension of psychological integrity in favor of students residing in urban areas. There is a 

statistically positive correlation between the dimensions of the measurement of parenting attitudes and the dimensions of 

the quality of life measurement. It was also possible to predict the quality of life through parenting attitudes as recognized 

by general secondary school students.                                                                          

 
Keywords:  Parents Attitudes - quality of life - category Variables (type, specialization, academic achievement, 

residence).  
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